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Beretning vedr. DN Odsherreds aktiviteter i 2023-24 
En oversigt over DN Odsherreds aktiviteter fra efteråret 2023 til oktober 2024. 

 

Fredninger: 
• Den udvidede fredning af ’Klintebjerg og Fladvandet’ blev stadfæstet af 

Overfredningsnævnet 19. dec. 2019. Siden har vi presset på over for kommunen 

for at få udarbejdet plejeplan og etableret de i fredningen beskrevne stier. 

Kommunen har nu udarbejdet plejeplan, men den har affødt mange 

kommentarer …. Der er ikke gjort noget i forhold til stier. 

 

• Som bekendt fremsatte Byrådet i Odsherred og Danmarks 

Naturfredningsforening juni 2021 et forslag til fredning af Veddinge Bakker og 

Skamlebæk til Fredningsrådet for Vestsjælland. Der blev dermed rejst 

fredningssag for et 470 hektar stort sammenhængende område i den sydvestlige 

del af kommunen. Formålet er at bevare det storslåede og markante bakkedrag, 

Veddinge Bakker, som er en del af Vejrhøjbuen, samt at beskytte og udvikle 

naturen i både bakkerne og på Skamlebæksletten, som tidligere rummede 

Skamlebæk Radiostation.  

I foråret 2022 besluttede det nye byråd at trække sig som medrejser af 

fredningssagen. Dette får dog ikke anden konsekvens end at kommunen dermed 

har sat sig uden for indflydelse på fredningens udformning, idet Fredningsnævnet 

og DN arbejder videre på sagen. 

Fredningsnævnet har varslet to års forsinkelse af fredningsafgørelsen. 

For tiden arbejder kommunen for at påvirke fredningsbestemmelserne så det vil 

blive muligt at etablere en form for hotel i de tidligere radiobygninger. 

Der har været afholdt en del møder og besigtigelser om fredningen og specielt 

sti-forløbet i området, som mange af lodsejerne har haft kommentarer til. 

Læs mere om fredningen på vores web: https://odsherred.dn.dk/vi-arbejder-

med/fredningssager/skamlebaeksletten-og-veddinge-bakker/.  

Fredningsnævnssager – altså tilladelser og dispensationer inden for 
eksisterende fredninger: 
• I 2023 deltog vi i 14 besigtigelser og fremsatte kommentarer til yderligere 22 

sager. Det er vores indtryk at vores kommentarer i mange tilfælde bliver taget 

alvorligt af Fredningsnævnet 

Klager og opfølgning på klager: 
• Vi har – centralt fra – indsendt klage over planlagt bådebro med 100 

fortøjningspladser ved Ordrup Næs. Baggrunden er primært, at vi ikke mener der 

skal være ’havneanlæg’ i et Natura 2000-område. Vi har endnu ikke fået nogen 

afgørelse på denne sag. 

 

• Vi har klaget over planerne om at etablere en ny bebyggelse Skovløbervej 29 i 

Klint fordi der ønskes etableret terrasse i det fredede areal. Dette mener vi 

principielt ikke er acceptabelt da der er udlagt et rimeligt stort byggefelt. Dette 

fik vi dog ikke medhold i. 

 

• Vi har forholdt os til projektet om solcellepark ved Lammefjorden, hvor vi – 

forgæves – søgte at påvirke kommunen til at fastholde vådlægning på arealet 

samtidig med solceller. Vi har dog valgt ikke at påklage lokalplan m.v. 

Høringssvar, kommentarer o.l. til kommunen: 
• Vi indsendte forrige vinter kommentarer til Kommunens Klimaplan, bl.a. med 

ønske om at der nedsættes et klimaråd i kommunen med borgerdeltagelse.  

Generelt synes vi Klimaplanen ser fornuftig ud. Den betyder bl.a., at vi er en del af 

det nationale projekt DK2020, hvor det er et krav at planen lever op til målene i 

Parisaftalen fra COP21. Byrådet har afsat 3 mio. kr. til gennemførelse af planen. 

Det ærgrer os dog, at politikerne skar ned på arealet af lavtliggende 
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landbrugsjord, der med fordel kunne vådgøres til fordel for både klima og 

vandmiljø. Det kommer nu alligevel til at ske i kraft af Trepartsaftalen. 

Vi følger arbejdet gennem deltagelse i kommunens udvalg for Grøn Omstilling. 

Der er stadig ikke nedsat et klimaråd. 

 

• Vi har været lidt involverede i en diskussion om udformning af erstatningsnatur 

ved det planlagte biogasanlæg i Vig. Det er vores opfattelse at det etablerede 

vådområde tegner fornuftigt, men vi vil fortsat følge om det kommer til at 

fungere godt.  

 

• Sidste efterår kommenterede vi på kommunens affaldsplan og fik visse 

forbedringer indført. Efterfølgende har vi fået et godt samarbejde med 

affaldsteamet og deltager bl.a. i etableringen af et biodiversitets- og 

hjemmekomposteringsfremmende anlæg, ”Gengro” på Fårevejle genbrugsplads 

Repræsentation i udvalg og fora: 
• DNO har fortsat plads i kommunens §17 stk. 4 - udvalg for Grøn Omstilling, hvor 

vi bl.a. driver arbejdsgruppen om lokale fødevarer. Fødevaregruppen, der bl.a. 

rummer et par regenerative grønsagsproducenter har afholdt en velbesøgt 

workshop om skolemad og arbejder sammen med Geoparken videre med en 

gruppe forældre i Havnebyen, der har planer for Odden skole. Vi arbejder på at få 

FiO, fødevareproducenter i Odsherred, til at prioritere økologi og regenerativ 

produktion, men det er op ad bakke. 

 

• DNO har også fortsat plads i Grønt Råd Odsherred (GRO). Her har vi bl.a. 

arbejdet for at kommunen skal gøre en indsats for at forbedre tilstanden af de to 

vandhuller i Askehaven skov.  

 

• Vi har også pladser i den Biodiversitetsarbejdsgruppe (BioDAG), som er nedsat af 

GRO for at fremme arbejdet med natur og biodiversitet. Gruppen arbejder bl.a. 

med konkretisering af kommunens Naturpolitik og har flere aktive undergrupper:  

 

Landbrugsgruppen har bl.a. fået udarbejdet en stribe videoer som forklarer 

hvordan landbruget kan få større biodiversitet på deres områder. Se dem 

eventuelt her: https://www.youtube.com/@DNOdsherred/videos  

Gruppen fik gennem udvalget for Grøn Omstilling støtte til visning af filmen 

”Landbrugets natur” med efterfølgende debat i Vig bio. 

Endelig har gruppen oprettet en Facebook-gruppe, ”Netværk for mindre 

landejendomme i Odsherred” med nu over 80 medlemmer og har afholdt 

foreløbig tre workshops med oplægsholdere og intern debat. 

 

Sommerhusgruppen har som mål at påvirke de mange sommerhusejere til at 

passe på den oprindelige natur. Gruppen afholder en årlig konference med god 

deltagelse af repræsentanter for grundejerforeninger mv. En mindre gruppe af 

tilknyttede ”naturagenter” tilbyder besøg og rådgivning til sommerhusejere. 

 

• DN Odsherred er også aktiv deltager i Stenrevsgruppen som arbejder for 

etablering af stenrev især i Isefjorden ved Anneberg og i Sejerøbugten. 

 

• Vi har også en repræsentant i Grundvandsrådet, og har fulgt indsatsen for at 

skabe frivillig beskyttelse af Boringsnære Beskyttelsesområder (BNBO’er). Denne 

indsats førte dog ikke til resultater og regeringen har derfor nu udformet en 

regulering af området som er under implementering. 

 

• Som bekendt har vi taget initiativ til etablering af et DN-netværk omkring 

Roskilde fjord og Isefjorden. Målet er at etablere et formelt samarbejde mellem 

kommunerne omkring de to fjorde. Vi afholdt i foråret en velbesøgt konference 

for alle kommunerne omkring fjordene. Yderligere har netværket forsøgt at få 

stoppet muslingeskrab i Isefjorden ved at rejse en række spørgsmål til 

miljøministeren og fødevareministeren. 

DNO var i juni medarrangør af en temadag om Isefjorden i Egebjerg med fint 

fremmøde og gode indlæg, bl.a. af borgmesteren. Vi deltog også i DNs 

”fjordstafet” – 30 fjorde på 30 dage - med et arrangement på Rørvig havn. 

I Odsherred har vi haft et godt samarbejde med kommunen om redning af 

fjorden. Borgmesteren har engageret sig og har samlet et partnerskab for alle 

kommuner omkring fjordene. 

https://www.youtube.com/@DNOdsherred/videos
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Vi har også haft to arrangementer i hhv. Nykøbing og Rørvig havn, hvor især børn 

har kunnet undersøge livet i vandet, mens forældrene fik forklaret miljøets 

dårlige tilstand og smagte krabbesuppe.  

 

• Vi samarbejder fortsat med foreningen Ren Nekselø Bugt omkring 

kvælstofforureningen fra Lammefjorden og sikring af badevandskvalitet i 

Nekselø- og Sejerøbugten.  

 

• Badevandskvalitet. Igen i år blev der målt uacceptabelt høje bakterietal i 

Sejerøbugten ved Høve skov. DNO meldte en mistanke til et ovenfor beliggende 

kvægbrug ud, men kommunen var i første omgang afvisende overfor at skride 

ind. Da vi herefter gik til pressen (TV2 øst), lød der dog andre toner fra 

kommunen, og vi har nu fået dem til at udføre kildesporing, hvilket vi vil følge. 

 

• Kirkernes arealer. Vi undersøgte omfanget af landbrugsjord ejet af Odsherreds 

kirker og fandt at kun to kirker havde dette. Heraf stillede en allerede krav om 

økologi, den anden var tilsluttet en central grøn ordning for kirker og var i gang. 

 

• Lundbeck. Vi har samarbejdet med både kommunen og Miljøstyrelsen om at få 

kortlagt og imødegået virksomhedens PFAS-forurening af omgivelserne. 

 

• Jorddepot, Fårevejle, Kommunen har givet miljøtilladelse til depotet ved siden af 

genbrugspladsen. Vi mente den burde skærpes på et par punkter, men har endnu 

ikke fået svar fra kommunen. 

Arrangementer: 
• D. 4. august afholdt vi igen sammen med kommunen en workshop for 

sommerhusgrundejerforeninger med ca. 100 deltagere for at bestyrke indsatsen 

for at motivere sommerhusfolket til at bevare naturen på deres grunde. Som en 

udløber af arbejdet i BioDAG oprettede kommunen sidste år FB-gruppen ”1000 

vilde sommerhusgrunde i Odsherred” som stadig lever. 

 

• I juni deltog vi i Folkemødet med en session om forbrug og overforbrug, hvor vi 

havde gode oplægsholdere med fokus på tøj, fødevarer og elektronik. God debat 

men for få fremmødte. 

 

• Som led i naturens uge afholdt vi d. 27. og 28. sept. et arrangement på 

Nykøbing havn med temaet under overfladen. Yderligere afholdt vi et 

tilsvarende arrangement d. 7. august i Rørvig havn. Begge steder blev godt 

besøgt. 

 

• D. 13. oktober blev der afholdt en dragedag på arealet nedenfor Hempel 

Glasmuseum. Godt besøgt, men desværre lidt begrænset vind. 

 

• D. 17. oktober afholder vi årsmøde i Aksen i Asnæs bl.a. med et indlæg fra 

Danmarks Sportsfiskerforbund om indsatserne i vandløbene i Odsherred. 

Formidling og kommunikation: 
• Vi arbejder løbende på vores hjemmeside – www.dn.dk/odsherred – og vores 

Facebook-side: www.facebook.com/dnodsherred  

 

• Vi har fået en række artikler i Nordvestnyt og Ugeavisen Odsherred. 

Projekter: 
• DN Odsherred var for et par år siden med i to ansøgninger til Den Danske 

Naturfond om tilskud til ’Lokale indsatser for natur og biodiversitet’. Dette førte 

til to projekter:  

 

• Det ene – hvor DNO er projektejer – handler om at etablere naturpleje på 

Skamlebækssletten, som er ved at gro til i Gyvel, til stor skade for de sjældne 

insekter og planter på stedet. Projektet har forestået maskinel optrækning af 7,5 

ha, og forsøgsvis afbrænding og slåning af græs og førne og frivilliges optrækning 

med håndkraft. Planen var, at genvæksten af gyvelen skulle imødegås med 

fortsat naturpleje i kommunalt regi, men situationen er desværre sådan, at 

naturplejen på sletten først kan lægges i faste rammer, når fredningen er en 

http://www.dn.dk/odsherred
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realitet, og der trænger meget til rydning af gyvel og pleje af lyngen nu. Projektet 

med penge fra naturfonden slutter ved året udgang. Skamlebæk Naturlaug 

bidrager til naturplejen med forskellige aktiviteter.  

 

• Den anden ansøgning handler om at genetablere naturen i et antal vandhuller 

ved Unnerød. Her ligger 30-40 vandhuller – mange af dem såkaldte 

’dødisvandhuller’, skabt af efterladte isbjerge, da isen trak sig tilbage for ca. 

11.000 år siden. Det er Egebjerg og Omegns Bylaug der er projektejer, men DNO 

hjælper til med at gennemføre projektet, hvor vi foreløbig har gennemført 

oprensning af ti vandhuller og her i efteråret vil oprense yderligere to. Herefter er 

projektet slut. 

 

• Vi er stadig også aktive med projektet ’naturagenter’, hvor vi besøger 

sommerhusejere og hjælper med at fastholde eller skabe vild natur på grundene. 

 

• Odsherred Forsyning og Hempel Glasmuseum har meldt sig som 

sommerfuglepartnere. Det betyder, at de vil omlægge en del af deres arealer til 

mere insekt og sommerfuglevenlig natur. Skriv meget gerne til os, hvis du har 

interesse i at blive sommerfuglepartner eller kender nogen, som kunne have 

interesse i det. 

Flere oplysninger på hjemmesiden 
For nogle af de nævnte emner kan du finde yderligere oplysninger på vores 

hjemmeside: www.dn.dk/odsherred  

Bestyrelsen: 
Bestyrelsen har i perioden bestået af: 

• Henrik Grüttner (formand) 

• Ole Busck (næstformand) 

• Bente Ilsøe 

• Bo Biilmann 

• Ejnert Sørensen 

• Gunni Ærtebjerg 

• Ivan Normann Andersen 

• Jonathan Sandstrøm 

• Jørgen Boldt 

• Susan Berry Baca (suppleant) 

• Tine Mortunach (suppleant) 

Kontakt 
Du er altid velkommen til at kontakte os om stort og småt – skriv til odsherred@dn.dk 

og husk at oplyse mail og telefonnummer, så vi kan svare.  

Skriv også gerne på vores Facebookside: www.facebook.com/dnodsherred 

 

 

DN Odsherred 15-10-2024 
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